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     رسا: آيت الله مکارم شيرازي شايعه سازي و شايعه پراکني در جامعه 
را از توطئه هاي شيطان دانس��ت و گفت: اين روزها متأسفانه شايعات 
درباره افراد زياد است، سخن ما اين است که تا گناه کسي در محکمه 
ثابت نشود مجاز به انتشار و بيان آن نيستيم و نقل آن گناه است، اگر بر 

فرض واقعيت هم داشته باشد بايد اجازه داد در محاکم ثابت شود.
     ايرنا: نماز عبادي سياسي- جمعه اين هفته تهران به امامت آيت الله 
امامي کاشاني در دانشگاه تهران برگزار مي شود. سردار غلامرضا جلالي، 
رئيس سازمان پدافند غيرعامل نيز به مناسبت هشتم آبان روز پدافند 

غيرعامل سخنران پيش از خطبه هاست. 
     باش�گاه خبرنگاران ج�وان: دريابان علي ش��مخاني، نماينده 
مقام معظم رهبري و دبير ش��وراي عالي امنيت ملي کشورمان، امروز 
در سفري دو روزه به قم، با آيات عظام و مراجع تقليد ديدار و گفت وگو 

خواهد کرد. 

بر علت کناره گیری جنتی اصرار نکنید
ماج��راي اس��تعفاي وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامي ک��ه جريان 
تجديدنظرطلب بهتر از همه مي دانند، ريش��ه آن از کجا سرچشمه 
مي گيرد و برخلاف ادعاها هيچ ارتباطي به مسئله کنسرت ها و حتي 

مديريت علي جنتي ندارد، گويا قرار نيست پايان يافته تلقي شود. 
گرچه بر اساس برخي خبرهاي موثق از سوي اتاق فرمان مشترک، به 
رسانه هاي دولتي و زنجيره اي پيغام داده شده بود )به دليل در اختيار 
داشتن مس��تندات کافي نزد منتقدان( اين استعفا را به کنسرت ها 
ارتباط ندهند، دنبال دوقطبي س��ازي نروند و فتيله اين مس��ئله را 
پايين بکش��ند و به آرامي از کن��ار آن بگذرند، ليک��ن نام »جنتي« 
براي اين جماعت آنقدر جذابي��ت دارد که نخواهند به راحتي از آن 

عبور کنند. 
روز گذش��ته بس��ياري از روزنامه هاي زنجيره اي با اس��تناد به يک 
اظهارنظر ب��ار ديگر اين پرونده را گش��ودند و با انتخ��اب تيترهاي 
غيرواقعي و جهت دار مدعي شدند که وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
با فش��ار پدر)آيت الله جنتي( مجبور به استعفا شده است. البته آنها 
براي مدعيات خود ترجيح داده اند به همين جمله کلي بسنده کنند 
و بيش از اين سراغ دلايل و جزئيات اين فش��ار ادعايي نروند. حال 
آنکه مدافعان »دانستن حق مردم است« خوب مي دانند که اگر اين 
جعبه سياه)به تعبير آنها( روزگاري بازگشايي شود، يقيناً نتيجه آن 

چيزي نخواهد بود که انتظار و خواست آنهاست. 
آنچه براي آنه��ا موضوعي��ت دارد، نام ب��ردن از آي��ت الله جنتي و 
کشاندن پاي وي به اين معرکه است، چراکه ايشان همواره يکي از 
منتقدان سياست هاي فرهنگي دولت بوده و اين انتقادات را بارها در 
تريبون هاي عمومي به صراحت اعلام کرده است. با اين پيش زمينه 
ذهني تلاش مي کنند که استعفاي وزير را متأثر از فشارهاي آيت الله 
جنتي جا بزنند. اين در حالي است که علي جنتي در طول سه سال 
و اندي از وزارت خود به تلويح و تصريح نشان داده بود که نگاه هاي 
فرهنگي وي با پدر فرسنگ ها فاصله دارد و اگر قرار بود تحت فشار 
ايشان استعفا کند و توصيه پذيري داشته باشد، شايد هرگز به وزارت 

نمي رسيد. 
بنابراي��ن ب��راي دولت چن��دان ب��ه صلاح نيس��ت ک��ه جماعت 
تجديدنظر طلب و رسانه هاي حامي همچنان با خبرهاي غيرواقعي 
و کذب موج سواري کنند، اصرار بر اين رويه باطل گندم نمايان جو 

فروش را رسوا خواهد کرد. 

حقوق های نجومی و فساد در صندوق ذخیره فرهنگیان قابل پیشگیری نبود؟

باز هم ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي خواب ماند

 اتفاقات يک سال گذشته به خصوص اخباري که 
از حقوق هاي نجومي در رس��انه ها و شبکه هاي 
اجتماعي پخش ش��د، به هر ناظ��ر آگاهي اين 
نکته را اثبات کرد که فساد اقتصادي و سازمان 
يافته، به خصوص در زيرمجموعه هاي دولتي، به 
خطري مهم عليه سيستم اجرايي کشور تبديل 

شده است. 
موج گس��ترده محکوميت حقوق هاي نجومي 
آنچنان بود ک��ه رهبر معظم انقلاب اس��لامي 
ش��خصاً در اين ب��اره وارد عمل ش��دند و ضمن 
مجکوم کردن چنين اقدامي خواستار برخورد 
جدي با پرداخت هاي غيرقانوني و خارج از عرف 
به برخي مديران دس��تگاه هاي اجرايي شدند. 
در اين بين شايد نکته اي که در سخنان ايشان 
به چش��م مي خورد، تأکيد بر س��لامت اداري 
تمام مديران کش��ور و فاس��د بودن عده قليلي 

از آنها بود. 
به طور حتم سطح فساد در سيستم اداري کشور 
بسيار کمتر از برخي کشورهاي پيشرفته جهان 
اس��ت که در اين باره گوي س��بقت را از ايران و 
کشورهاي مشابه ربوده است. با اين حال شکي 
نيس��ت که انتش��ار چنين اخباري مي تواند بر 
اعتماد عموم��ي در خصوص سيس��تم اجرايي 
کش��ور تأثيرگذار باش��د و از همين رو است که 
تمام دلس��وزان بر مقابله مؤثر بر چنين اتفاقي 

تأکيد دارند. 
با اين حال به نظر مي رس��د که تحرک دولت و 
سيستم اجرايي کشور در اين باره نه تنها مطلوب 
نيست، بلکه حتي از روند حوادث نيز در کشور 
عقب تر است. شايد جدي ترين نشانه در همين 
باره اخباري باش��د ک��ه در خصوص فس��اد در 
صندوق ذخيره فرهنگيان منتش��ر شده است. 

گرچه هنوز ابعاد اين مسئله از سوي دستگاه هاي 
نظارتي روشن نشده است، اما شنيده نيز حاکي 
از حجم و بزرگي مبالغ حيف و ميل شده است. 

در اين ب��اره از ارقامي تا ميزان 8 ه��زار ميليارد 
تومان هم نام برده مي ش��ود که البته متعلق به 
منابعي است که از طرف بانک سرمايه از منابع 

اين صندوق وام داده شده است. 
در آخرين جلس��ه س��تاد مب��ارزه با مفاس��د 
اقتصادي نيز بر اين مس��ئله تأکيد شد و معاون 
اول رئيس جمهور و رئيس ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادي در همين باره گفت: لازم اس��ت اين 
موضوع با حساسيت و جديت بررسي شود تا در 
صورت محرز شدن تخلف با عوامل آن برخورد 
قانوني ش��ود، چراکه اين انتظار منطقي مردم و 
به ويژه فرهنگيان عزيز از دولت و نظام است که 
با جديت به اين موضوع رس��يدگي کنند. البته 
صرف نظر از ميزان تخلفي ک��ه در اين صندوق 
اتفاق افتاده که حتماً بايد به طور دقيق و بدون 

اغماض رسيدگي شود. 
نکته جالب اينجاس��ت که اعلام ارقام و مطالب 
مرتبط با فس��اد صن��دوق فرهنگي��ان در ابتدا 
در رسانه ها اعلام ش��د و پس از آن مورد توجه 
مقامات مس��ئول قرار گرفت. اين مسئله دقيقاً 
در م��ورد حقوق هاي نجومي نيز اتف��اق افتاد و 
انتش��ار برخي فيش ها در فضاي مجازي سبب 
ش��د تا بالاخره مس��ئولان متوجه اهميت اين 
مسئله ش��وند و در اين باره نيز اقداماتي صورت 
بگيرد، اما سؤال اصلي اينجاست که چرا دولت 
همواره از رسانه ها در موضوع مفاسد اقتصادي 

عقب است. 
آيا اين مسئله نشان دهنده وجود يک نارسايي 

مهم در مبارزه با مفاسد اقتصادي نيست. 

    رهبري چه گفتند
واقعيت اين اس��ت که عملک��رد دولت يازدهم 
در مبارزه با مفاس��د اقتصادي ب��ه هيچ عنوان 
رضايت بخش نبوده است و در سخنان مقامات 
ارشد نظام به وضوح اين مسئله منعکس است. 
شايد مهم ترين نش��انه اي که در اين باره بتوان 
ذکر کرد، س��خنان رهبر معظم انقلاب اسلامي 
خطاب به همايش مبارزه با فس��اد اقتصادي در 

سال 94 است.
رهبر معظم انقلاب اس��لامي در پاس��خ به نامه 
جهانگي��ري در خصوص صدور پيام��ي به اين 
اجلاس فرمودن��د: نفس اهتمام آقاي��ان به امر 
مبارزه با فس��اد را تحس��ين مي کنم، لکن اين 
سمينار و امثال آن بناست چه معجزه اي بکند؟ 
مگر وضعيت براي شما مسئولان سه قوه روشن 
نيست؟ با توجه به شرايط مناسب و اميدبخشي 
که از لح��اظ همدلي و هماهنگ��ي و همفکري 
بين مسئولان امر وجود دارد، چرا اقدام قاطع و 
اساسي انجام نمي گيرد که نتيجه را همه به طور 

ملموس مشاهده کنند. 
در اين ميان اصلي ترين دس��تگاه تصميم گير 
و هماهنگ کننده ب��راي مبارزه ب��ا بحث هاي 
اقتصادي ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي است 
که محل اصلي ب��راي تصميم گيري در اين باره 

است.
 دستگاهي بين ستادي که نمايندگاني از جمله 
قوه قضائيه و مجلس ش��وراي اس��لامي حضور 
دارند.  با اين حال عملکرد اين ستاد خلاف اين 

مسئله را نشان مي دهد. 
    داد نمايندگان هم در آمد

مهم ترين نش��انه درباره ناکارآمدي اين س��تاد 
تعطيلي اين ستاد است که نمايندگان مجلس 

شوراي اسلامي به آن اعتراض کردند. اعتراضي 
که پوش��ش گس��ترده اي در رس��انه ها داشت. 
حتي در اين ميان يک نشس��ت تلويزيوني نيز 

منتشر شد. 
در همين باره و درباره دلايل اعتراض نمايندگان 
البته تعطيلي س��تاد مبارزه با مفاسد اقتصادي 

مسبوق به سابقه است. 
ستاد مبارزه با مفاس��د اقتصادي را مي توان به 
نوعي فرزند فرمان هش��ت ماده اي رهبر معظم 
انقلاب اس��لامي در خصوص مبارزه با مفاس��د 
اقتصادي عنوان کرد. با وجود اين مسئله تاکنون 
در دوره هاي مختلف اين س��تاد نتوانسته است 

عملکرد مناسبي در اين باره داشته باشد. 
در طول سال هاي اخير بارها به دلايل گوناگون 
اين ستاد تعطيل شده و نتواسته به وظايف خود 
عمل کند. از جمله اين مقاطع مي توان به وقفه 
14 ماهه از اواخر سال 82 تا اوايل سال 83، وقفه 
سه ماهه پس از 29 تيرماه سال 84 تا 20 مهرماه 
سال 84، وقفه شش ماهه در معرفي نمايندگان 
رئيس قوه قضائيه در س��تاد، وقفه سه ماهه در 
معرفي نمايندگان رئيس مجلس هشتم در ستاد 
و وقفه حدوداً دو ماهه از اواخر بهمن ماه سال 88 

تا اواخر فروردين سال 89 اشاره کرد. 
طبيعي است هر دوره تعطيلي اين ستاد مي تواند 
مبارزه با مفاسد اقتصادي را با مشکل روبه رو کند. 
کما اينکه بحث فساد اقتصادي نيز در صندوق 
فرهنگيان در همان زماني به وجود آمد که اين 
ستاد در تعطيلي به سر مي برد و هيچ اقدامي از 

سوي دولت صورت نمي گرفت. 
     ستاد در خواب و دولتي كه در آستانه 

خواب آلودگي مجدد است
همين وضعيت سبب شده اس��ت که برخي از 
نمايندگان در مجلس نهم بحث تشکيل سازمان 
مبارزه با مفاس��د اقتصادي را به صورت جدي 
مطرح کنند. سازماني که قرار است جايگزين اين 
ستاد شده و به موارد مهم در اين باره رسيدگي 
کند. با اين حال اين اشکال نيز از سوي برخي به 
ميان مي آيد که اضافه کردن يک سازمان نظارتي 
ديگر فقط و فقط به پيچيده تر شدن اوضاع منجر 
خواهد شد.  واقعيت اين است که هم اکنون تعداد 
بسيار زيادي دس��تگاه نظارتي در کشور وجود 
دارد که در اين باره فعال هس��تند. نقيصه اصلي 
عدم فعاليت جدي آنهاست که شايد مهم ترين 
آن ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي است. طبيعي 
است که اگر ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي فعال 
باش��د زمينه فعاليت ديگر دستگاه ها همچون 
وزارت اطلاع��ات بيش از پي��ش فراهم خواهد 

شد. 
فساد تبديل به نقطه ضعف دولت يازدهم شده 
است و اخبار فعلي نيز به اين ش��ائبه در اذهان 
عمومي دام��ن خواهد زد. ک��م کاري دولت در 
اين باره نه تنها اعتماد م��ردم به نظام را متزلزل 
خواهد کرد، بلکه جاي��گاه دولت را در انتخابات 
رياست جمهوري سال آينده نيز متزلزل خواهد 

کرد.  

واكنش جواد لاريجاني به پیشنهاد تأسیس دفتر اتحاديه اروپا در تهران

اجازه نمی دهیم  لانه فساد اتحادیه اروپا  تأسیس شود
جواد لاريجان�ي با انتقاد ش�ديد از پیش�نهاد 
غربي ها براي تأسیس دفتر در تهران گفت: عنوان 
كردند با تأسیس اين دفتر مي خواهند با مدافعان 
حقوق بشر و NGOهاي داخل كشورمان ارتباط 
نزديک بگیرند لذا بايد بدانند دستگاه قضا اجازه 
نمي دهد چنین لانه فس�ادي تأس�یس ش�ود. 
به گزارش تسنيم، محمدجواد لاريجاني در حاشيه 
پنجمين نشست مشترک پليس بين الملل نيروي 
انتظامي با قضات و کارشناسان قضايي با تأکيد بر 
اينکه ايران به هيچ وجه بيانيه پارلمان اروپا را قبول 
نداشته و آن را نخواهد پذيرفت، اظهار داشت: بيانيه 
پارلمان اروپا اگرچه داراي قدرت اجرايي نيس��ت 
ولي بيانگر مقاصد اين اتحاديه در تعاملات خود با 

ايران است. 
دبير ستاد حقوق بش��ر افزود: در اين بيانيه در تمام 
حوزه ها تعاملات اي��ن اتحاديه با اي��ران را تعريف 
کرده، ما اش��کالات زيادي مي بيني��م چراکه حتي 

در حوزه تج��اري نيز به کش��ورمان به عنوان محل 
فروش کالاهاي اروپايي نگاه ش��ده است. وي اضافه 
کرد: حتي در مس��ئله هس��ته اي نيز در اين بيانيه 
به صورت بي ادبانه عنوان شده اس��ت که ايران بايد 
حواس��ش جمع باش��د، چراکه در صورت کمترين 
تخلف تمام تحريم ها بازمي گ��ردد و اين بي ادبي در 
حالي اس��ت که ايران به تمام تعه��دات خود عمل 
کرده و به ص��ورت يکجا آنها را اجرايي کرده اس��ت 
و اي  کاش که تعهداتمان را به ص��ورت يکجا انجام 
نمي داديم. لاريجاني افزود: در موضوع حقوق بشر هم 
همين طور است و آنها صلاحيت ندارند بگويند که ما 
بايد خودمان را اصلاح کنيم در حالي که آنها مملو از 
خشونت و نقض حقوق بشرند. دبير ستاد حقوق بشر با 
انتقاد شديد از پيشنهاد غربي ها براي تأسيس دفتري 
در تهران گفت: اين دفتر اگر براي پيگيري موضوعات 
تجاري باشد مشکلي نيست، ولي آنها عنوان کردند 
که به دنبال تأسيس اين دفتر مي خواهند با مدافعان 

حقوق بشر و NGOهاي داخل کشورمان ارتباط 
نزديک بگيرن��د تا از رون��د اجراي حقوق بش��ر در 
کشورمان اطمينان حاصل کنند لذا بايد بدانند که 
دستگاه قضا قطعاً اجازه نمي دهد چنين لانه فسادي 

در ايران تأسيس شود. 
وي در بحث حقوق بشر و مذاکرات حقوق بشر نيز 
با تأکيد بر ضرورت رعايت احت��رام متقابل در اين 
مذاکرات گفت: ما از اين جهت در موضوع حقوق بشر 
با آنها مذاکره مي کنيم تا نشان دهيم به جز حرف هاي 
آنها حرف هاي بسيار خوب ديگري در بحث حقوق 
بشر وجود دارد. لاريجاني در پاسخ به سؤال يکي از 
خبرنگاران در خصوص شکايت يکي از اتباع ايراني که 
در جريان تبادل جيسون رضاييان به امريکا منتقل 
شد و درخواست وي براي غرامت 40 ميليون دلاري 
از اي��ران گفت: اين هم يکي ديگ��ر از فضاحت هاي 
سيستم قضايي امريکاس��ت که ميلياردها تومان از 
ثروت ايران را گرفته اس��ت. دبير ستاد حقوق بشر 

اضافه کرد: متأس��فانه اينها دزدهاي س��رگردنه اي 
هستند و تشکيلات قضايي امريکا بسيار نااميدکننده 
اس��ت. وي با بيان اينکه تابعيت اول اين فرد کشور 
ايران است، در خصوص اثربخش بودن اين شکايت 
گفت: اثربخش بودن اين ش��کايت بستگي به ميل 
سياسي امريکا دارد، چراکه اين شکايت هيچ محمل 
محکمه پسندي نداشته و تنها به ميل سياسي کشور 

امريکا وابسته است.  

    قضائی

بحران مال هاي حرام  
عزل، دس��تگيري، برخورد قضايي، هجمه هاي رس��انه اي، افشاگري، 
باج گيري، بازي هاي انتخاباتي، ابزار از ميدان ب��ه در کردن رقبا؛ همه 
و هم��ه مي تواند واکنش هاي��ي در مقاب��ل اطلاع از فس��ادهاي مالي 
سازمان يافته باشد، اما همه اين واکنش ها غفلت از يک فاجعه بزرگ، آن 
هم در جامعه اسلامي را جبران نمي کند، فاجعه مال هاي حرام. تحصيل 
مال نامشروع فقط خوردن حق الناس نيست؛ حتي فقط رعايت نکردن 
حق الله نيس��ت، تحصيل مال نامش��روع و لقمه حرام اثرات وضعي بر 
زندگي فردي و اجتماعي دارد که به نظر مي رسد اين مهم نيز، در ازدحام 

سياست بازي هاي پيرامون مبارزه با فساد گم شده است. 
توسعه اقتصادي در ايران هيچ گاه با توسعه دستورات اقتصادي اسلام 
همراه نشد و آنچه به عنوان توسعه اقتصادي مدنظر قرار گرفت، هيچ گاه 
به افزايش حساسيت نسبت به ورود مال حرام در زندگي، افزايش تعهد 
نسبت به پرداخت خمس و زکات و دوري از ربا و... نينجاميد و برعکس، 
توسعه اقتصادي با الزام به زندگي اشرافي همراه شد و با افزايش فاصله 
طبقاتي و تشويق به اش��رافيت، از قضا اين ذهنيت را به وجود آورد که 

براي رسيدن به قله هاي ثروت مي توان هر راهي را طي کرد.
در مسابقه اشرافيت، بسياري از مديران مياني نظام نيز شرکت جستند و 
اخبار اختلاس ها و دزدي هاي سازماني پراکنده و کم تعداد در دهه 70 به 
اخبار پشت سر هم اختلاس هاي باندي و گروهي و افشاي به کار گيري 
راه هاي جديد و حتي قانوني در دهه 90 رس��يد، قبح مال حرام براي 
خيلي هايي که حتي به يک ريالش هم حس��اس بودند، فرو ريخت، با 
همين شبه استدلال عوامانه که اين يک ريال من کنار هزاران ميليارد 

دزدي آقايان يک شوخي است!
مال حرام، اما با کسي شوخي ندارد؛ ذره ذره از جيب ها به سر سفره ها 
مي رس��د و از سر سفره ها به گوش��ت و پوس��ت ها و دل ها و مغزها و از 
همانجاست که راه به اراده افراد مي گشايد. يک سو آسيب هاي اجتماعي 
قدعلم مي کند و افزاي��ش جرم ها و جنايت ها و... عب��ادات افراد قبول 
نمي شود، زش��تي و گناه در جامعه ريش��ه مي دواند و در نهايت، شايد 
فکر کنيم بدبيني است، اما انباشت مال حرام در درون افراد يعني آنکه 
مقابل پسر پيغمبر هم مي ايستند و رويش شمشير مي کشند و حرف 
حق او را نمي شنوند. به نظر مي رسد همه اين آثار وحشتناک مال حرام 
در زندگي فردي و اجتماعي ناديده گرفته ش��ده و امروز در ايران همه 
مي خواهند قتل، غارت، دزدي، روابط نامشروع، بي حجابي، پارتي بازي 
و ايستادن جلوي حق و زدوبند سياسي، لابي هاي نامشروع و غيرقانوني، 
امضافروشي و... از بين برود، اما کسي توجه ندارد که وقتي ربا و اختلاس 
و دزدي و فساد اقتصادي تيتر همه روزه اخبار شد، يعني جامعه دارد 
به سمت و سوي شکل گيري با مال حرام مي رود و اثر وضعي مال حرام 
را نمي ش��ود انکار کرد. حکومت ولايت فقيه که هيچ، مال حرام باعث 
مي شود حتي به حرف امام معصوم عليه السلام نيز گوش داده نشود. در 
کربلاي سال 61 هجري، امام حسين عليه السلام دليل نشنيده شدن 
کلامش از سوي کوفيان را همين مال هاي حرام عنوان مي کند: »فَقَدْ 
مُلئَِتْ بطُُونکُُمْ مِنَ الحَْرَامِ وَ طُبِعَ عَلىَ قُلُوبکُِمْ؛ ش��کم هايتان از حرام پر 
ش��ده و بر قلب هايتان مُهر خورده اس��ت.« حرف حق ولي فقيه هم به 

همين دليل است که توسط برخي مسئولان شنيده نمي شود... 
 

کارآمدي، شايد وقتي ديگر!
سرانجام پس از گذشت سه سال از عمر کابينه يازدهم، انتظارها به سر 
رس��يد و اولين جابه جايي وزرا کليد خورد. عزل يا استعفاي سه نفر از 
وزرا و معرفي سرپرست و گزينه هاي پيشنهادي به مجلس، نماي کلي 
از اولين تغييرات کابينه در سطح وزرا را نش��ان داد. به نظر مي رسد تا 
اينجاي کار مي توان مختصاتي کلي از روند تغييرات دولت و نيز ابعاد 

احتمالي آتي آن  را ارائه نمود:
1- در نگاه اول، نح��وه جابه جايي وزيران، در نوع خ��ود جالب و البته 
در خور تأمل بود. در حالي ک��ه چندهفته اي گمانه زني ها از تغيير وزير 
ارش��اد خبر مي داد به  يک باره نام دو وزارتخانه ديگر نيز به فهرس��ت 
تغييرات اضافه ش��د. البته رويکرد محافظه کارانه حاميان دولت مانع 
ش��ده تا به اين لحظه دليل واقعي جابه جايي ها را بيان کنند، اما روش 
اعمال جابه جايي خبرساز بود. در حالي که وزير سابق آموزش پرورش 
استعفاي خود را تکذيب و در بيانيه اي براي ادامه همکاري با دولت رسماً 
اعلام آمادگي کرد، به  يک باره خبري رسانه اي شد که رئيس جمهور با 
استعفاي وي موافقت کرد. بس��ياري از تحليلگران اين نوع جابه جايي 
را در دولت يازدهم بعيد مي دانس��تند و البته به ياد داريم که اين نوع 
ترميم کابينه يادآور نحوه جابه جايي وزراي اطلاعات و امور خارجه در 

دولت دهم است. 
2- حوزه هاي مأموريتي ک��ه تاکنون تيغ جراحي کابين��ه به آن وارد 
شده در عرصه فرهنگي- اجتماعي است. اين در حالي است که عمده 
مطالبات جامعه در ح��وزه اقتصادي- اجتماعي اس��ت و بيش��ترين 
نارضايتي از عملکرد دستگاه هاي اجرايي نيز به همين عرصه برمي گردد. 
اينکه ترميم کابينه در مسيري کاملًا متفاوت از نيازمندي هاي عمومي 
حرکت مي کند چند پيام روشن دارد: اول آنکه اين تغييرات نه اجتماعي 
و مديريتي و بلکه سياسي اس��ت و برخي ناظران نيز آن  را با انتخابات 
پيش رو مرتبط مي دانند. دوم آنکه اولوي��ت تمرکز مديريتي دولت نه 
در عمق بخشي به کارآمدي، بلکه به س��ازماندهي و گسترش سرمايه 

اجتماعي است. 
3- بررس��ي چهره هايي که به  عن��وان گزينه هاي پيش��نهادي براي 
وزارتخانه ها معرفي  شده اند نيز مهم است. هرچند بايد تا زمان جلسه 
رأي اعتماد در مجلس صبر کرد، اما به  روشني پيداست که فردي که 
کارنامه خوبي در فتنه 88 از خود به جاي نگذاشته نمي تواند به آساني 
از بهارستان عبور کند. اينکه چطور فردي که پيش تر براي وزارت علوم 
معرفي  ش��ده و با عدم رأي اعتماد مجلس نهم مواجه ش��ده، اينک به 
مجلس دهم معرفي  شده خود تأمل برانگيز اس��ت. برخي تحليلگران 
معتقدند معرفي افرادي از اين  دست، بيش از آنکه به نيت تعيين وزير 
نهايي دستگاه باشد، تکميل کننده راهبرد »الاکلنگي« اعتداليون براي 
مشغول سازي اصولگرايان مجلس از يک سو و همزمان در سوي ديگر 

امتيازدهي بي هزينه به دوم خردادي هاي طلبکار از دولت است. 
4- همان طور که پيش تر تصريح شد، فاز اول تغييرات کابينه – حتي 
اگر فاز نهايي نباش��د- نش��ان داد در دولت يازدهم، اين هدف گذاري 
انتخاباتي اس��ت که اولويت ها را تعيين مي کند و به نظر مي رس��د که 
راهبرد انتخاباتي اين طيف نيز از مسير طبيعي دولت هاي مستقر – که 
ارائه کارنامه موفق و کارآمد اس��ت- نمي گذرد. اگر اين در همچنان بر 
همين پاشنه بچرخد، انتظار تغييرات در حوزه هايي همچون صنعت و 
معدن و تجارت، راه و شهرسازي بيهوده است، هرچند نارضايتي عمومي 
در اين حوزه ها فزاينده باشد. بدون شک اتاق فکر پاستور تصميم خود را 
گرفته و به يک ريسک بزرگ دست  زده است، يا مي توان با حرف درماني 
و دوقطبي سازي فرهنگي و سياسي، گروهي را گرد خود فراهم آورد يا 
آنکه عدم عمل به وعده ها و کارنامه ناموفق در حوزه اقتصادي و معيشتي 

اولين رئيس جمهور چهار ساله را معرفي خواهد کرد. 
 

كبري آسوپار

 رحيم زياد علی

 راه پاداش هاي نجومي
 به مديران دولتي مسدود مي شود

عضو كمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه در مجلس گفت: با مصوبه 
جديد اين كمیسیون، حداكثر پاداش پنج برابر حداقل پاداش شد. 
احمد اميرآبادي فراهاني در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري صداوسيما، 
به جلسه عصر سه شنبه کميسيون تلفيق برنامه ششم توسعه اشاره کرد 
و گفت:  يکي از مصوبات کميس��يون تلفيق اين بود که حداکثر پاداش 
پنج برابر حداقل پاداش باشد. وي تصريح کرد: کارگر يا کارمندي که 
حداقل حقوقش را در پايان 30 سال خدمت مي گيرد، نمي تواند بيش 
از 150 ميليون تومان پاداش بگيرد. اميرآبادي فراهاني گفت:  قبلًا روال 
اينگونه نبود و بعضاً کس��اني حقوق هاي 10 ميليون توماني داش��تند 
و در 30 ماه بعضا ح��دود 300 تا 400 ميليون تومان مي ش��د و حتي 
پاداش هاي 700 تا 800 ميليون تومان داشتيم. عضو کميسيون تلفيق 
برنامه ششم توسعه گفت:  مصوبه اين کميسيون در راستاي جلوگيري از 
پرداخت هاي نجومي است، چراکه بعضي ها پاداش هاي نجومي دريافت 
مي کردند. وي ادامه داد: اين مصوبه صرفا براي بازنشسته هاست و براي 
اقشار متوسط مشکلي پيش نمي آيد ولي کساني که حقوق هاي نجومي 

مي گيرند با اين مصوبه جلوي آنها گرفته مي شود. 

ورود اعضاي جديد
 به شوراي مرکزي جامعه روحانیت

عضو ارش�د جامعه روحانیت مبارز از اضافه ش�دن افراد جديدي 
به ش�وراي مركزي جامعه روحانیت پس از رأي گی�ري در جامعه 

روحانیت خبر داد. 
حجت الاسلام حسين ابراهيمي در گفت و گو با فارس، با بيان اينکه اضافه 
شدن اعضاي جديد بايد به تأييد ش��وراي مرکزي برسد، تصريح کرد: 
شوراي مرکزي ما در حال حاضر 27 عضو دارد که به دليل عدم حضور 
برخي افراد و فوت شدن برخي از اعضا لازم است که همچنان افرادي به 

شوراي مرکزي اضافه شوند. 
عضو ارشد جامعه روحانيت مبارز از پيگيري هاي کميته  سياسي جامعه 
روحانيت مبارز براي برگزاري نشست مشترک با احزاب اصولگرا خبر 
داد و اظهار داشت: آقايان موحدي کرماني، ابوترابي فرد و مصباحي مقدم 
اعضاي اين کميته هس��تند. وي درباره نشست سه جانبه آيات يزدي، 
موحدي و مصباح نيز گفت: بايد ببينيم اين برنامه چه مي ش��ود. روز 
سه شنبه حجت الاسلام سعيد مهدوي کني به جامعه روحانيت اضافه 
ش��د و پيش از اين نيز طبق اعلام س��خنگوي جامعه روحانيت مبارز 
حجت الاسلام س��يدجمال الدين، محمدتقي رهبر امام جمعه موقت 
اصفهان، منتظري دادستان کل کشور، محمدي عراقي نماينده مردم 
کرمانشاه در مجلس خبرگان رهبري و آيات آل هاشم امام جمعه تبريز، 
محسن قمي نماينده استان تهران در مجلس خبرگان رهبري به عنوان 

اعضاي جديد به جامعه روحانيت پيوسته بودند. 

محسن رضايي:
مسئولان به جاي طعنه و کنايه 

گزارش کار ارائه دهند
مس�ئولان وقتي به جمع م�ردم مي روند به ج�اي خطابه خواني و 
طعنه و كناي�ه به اي�ن و آن گزارش كاره�اي خ�ود را ارائه دهند. 
به گزارش فارس، محسن رضايي، دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام 
در صفحه شخصي خود در اينستاگرام در مطلبي انتقادي به مسئولان 
دولتي تأکيد کرد: چه خوب است مسئولان وقتي به جمع مردم مي روند 
به جاي خطابه خواني و طعنه و کنايه به اين و آن گزارش کارهاي خود 

را ارائه دهند. 

محمدجواد اخوان

در ديدار رؤساي جمهور ايران و فنلاند صورت گرفت  

توافق تهران – هلسینکي براي توسعه همکاري هاي بانکي
س�ائولي نینیس�توو، رئیس جمه�وري فنلاند 
كه بامداد سه ش�نبه به ايران س�فر ك�رده بود، 
دي�روز چهارش�نبه در مجموع�ه س�عدآباد 
م�ورد اس�تقبال رس�مي حس�ن روحان�ي، 
گرف�ت.  ق�رار  رئیس جمه�ور كش�ورمان 
س��پس رئيس جمهور کش��ورمان   در نشس��ت 
مش��ترک هيئت هاي عالي رتبه  ايران و فنلاند، با 
اشاره به اينکه براس��اس آمار گمرک ايران پس از 
رفع تحريم هاي ظالمانه، حج��م  مبادلات تجاري 
ميان ايران و فنلان��د افزايش يافته اس��ت، افزود: 
البته حجم اين روابط با ظرفيت ها و  توانمندي هاي 
دو کش��ور، تناس��ب ن��دارد ک��ه باي��د ب��ا تلاش 
بيشتر، روند رو به رش��د روابط را تس��ريع کنيم.  

دکتر روحاني با اشاره به اشتراکات فرهنگي و علاقه 
مش��ترک ميان دو ملت، گفت: هي��چ مانعي براي 

توسعه تهران و هلسينکي وجود ندارد.  
دکتر روحاني گسترش روابط بانکي را براي توسعه 
مناس��بات  اقتصادي ميان دو کشور، حائز اهميت 
اساسي دانست و خاطرنش��ان کرد: تقويت ارتباط 
کارگزاري بانک هاي ايران و  فنلاند مهم ترين نياز 

براي تحرک در روابط اقتصادي دو کشور است.  
رئيس جمهور با تأکيد بر ضرورت رايزني و همکاري 
ايران و فنلاند در خصوص ح��ل و فصل معضلات 
منطقه و جهان مانند مبارزه با  تروريسم، افراطي گري 
و مواد مخدر گفت: معتقديم مشکلاتي که  امروز در 
منطقه وجود دارد، راه حل سياسي داشته و مبارزه با 
تروريسم، وظيفه همگان است و در غير  اين صورت 
در آينده تروريسم، قادر خواهد بود ثبات و امنيت کل 

منطقه و جهان را به خطر بيندازد.  
دکتر روحاني با بيان اينکه جمهوري اسلامي ايران 

آمادگي دارد در زمينه مباحث اجتماعي و حقوقي، 
از  جمله تبادل تجربيات در زمينه حقوق شهروندي، 
حقوق بش��ر و مبارزه با مواد مخدر با کش��ورهاي 
اتحاديه اروپا گفت وگو و همکاري داشته باشد،  اظهار 
داشت: آشنايي کشورها با قواعد حقوقي کشورهاي 
ديگر از جمله قواعد اس��لامي، کمک خوبي براي 
 درک مشترک و گس��ترش همکاري هاي بيشتر 

حقوقي است.  
رئيس جمهوري با اشاره به اجراي دو قانون مبارزه 
با پولش��ويي و  مبارزه با منابع و کمک هاي مالي به 
تروريسم گفت:  روابط بانکي ايران  از شفافيت کافي 
و انطباق با قوانين و مقررات بين المللي برخوردار 
است.    سائولي نينيستوو، رئيس جمهوري فنلاند 
نيز در اين نشست ضمن ابراز خوشحالي از سفر به 
جمهوري  اسلامي  ايران گفت: مطمئن هستم اين 

سفر موجب ارتقاي روابط ايران و فنلاند خواهد شد. 
  رئيس جمهوري فنلاند با اشاره به وضعيت وخيم 
مردم در س��وريه و يمن و ضرورت کمک رساني به 
 آوارگان،  مهاجرت مردم آسيب ديده به اروپا را يکي 
از موضوعات مهم در اين زمينه عنوان  کرد و افزود: 
ما به  خوبي آگاهيم که ايران طي س��ال هاي اخير 
مسئوليت سنگيني در رابطه با موضوع  مهاجران 
منطقه و از جمله 3 ميليون مهاجر  افغاني داشته که 
مي توانيم با استفاده از تجربيات ايران همکاري هاي 
خوبي  در اين خصوص داشته باشيم.   گفتني است، 
جمهوري اس��لامي ايران و جمهوري فنلاند براي 
توسعه و تعميق سطح روابط و همکاري هاي خود 
چهار سند و يادداشت تفاهم همکاري در بخش هاي 
انرژي، ارتباطات و فناوري، مديريت و منابع جنگل، 

سرمايه گذاري و اقتصادي به امضا رساندند. 

    خبر یک 

 مهدي پورصفا
   تحليل

عكس آرشيوی  است


